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Ersättaryttrande 
 
Vi vaö lkömnar det reviderade miljöö prögrammet men öm vi hade styrt hade maå let öm en 
fössilfri stad varit 2030 öch maå let öm en fössilfri örganisatiön 2025 föö r att möö ta det 
klimatnöö dlaö ge vi befinner öss i med de akuta aå tgaö rder situatiönen kraöver. 
 
Vi hade velat se ett tydliggöö rande av de maå lkönflikter söm kan finnas mellan stadens 
miljöö - öch klimatmaå l i föö rhaå llande till maå let öm öö kad tillvaö xt. AÄ ven den söciala 
dimensiönen hade behöö vt vara tydligare. Vi vet att ölika grupper belastar klimatet öch 
miljöö n ölika mycket, öch att ölika grupper drabbas ölika haå rt av klimatföö raöndringar öch 
miljöö föö rstöö ring, saåvaö l inöm Stöckhölms graönser söm glöbalt. Vi vet öcksaå  att glöbal 
raö ttvisa, jaömlikhet öch jaömstaö lldhet aö r en föö rutsaö ttning föö r effektiva aå tgaö rder öch 
klimatraö ttvisa. Dessa perspektiv saknar vi i miljöö prögrammet öch 
klimathandlingsplanen. 
 
Vi hade velat se skarpare föö rslag föö r att kömma tillraö tta med utslaöppen fraån biltrafiken 
genöm en innerstad helt fri fraån privatbilism, söm ett föö rsta steg genöm bilfria dagar. Vi 
ser inte en elektrifiering av biltrafiken söm det fraömsta verktyget föö r att löö sa 
klimatkrisen. Söm klimathandlingsplanen visar har bilanvaöndningen öö kat i staden öch 
utslaöppen föö rblivit könstanta aö ven naö r nya, miljöö vaönligare drivmedel öö kat. Vi behöö ver en 
riktig ömstaö llning fraån privata till köllektiva faö rdmedel, gaång öch cykel.  
 
Det aö r öcksaå  viktigt att ta med i beraökningen de utslaöpp öch miljöö skadör söm göö rs 
utanföö r Stöckhölms öch Sveriges graönser naö r det gaö ller tillverkning av alternativa 
drivmedel samt de villkör söm dessa tillverkas under föö r att inte bidra till förtsatta brött 
möt maönskliga raö ttigheter, glöbala öraö ttvisör öch miljöö föö rstöö relse. Att barn bryter köbölt 
i Köngö föö r att Stöckhölmare ska kunna faö rdas i elbilar kan aldrig vara en acceptabel 
löö sning paå  klimatkrisen. Inte heller att Amazönas sköö vlas till föö rmaån föö r 
söckerröö rsplantager föö r tillverkning av etanöl.  
 
Vi ser pösitivt paå  att miljöö prögrammet lyfter vikten av att minska könsumtiönens 
klimat- öch miljöö paåverkan. Tröts bristande tillgaång till kömmunal statistik aö r det 
uppenbart att utslaöppen av vaö xthusgaser i Sverige ur ett könsumtiönsperspektiv laångt 
öö verskrider vad söm aö r haå llbart. Vi vill se kraftigare aå tgaö rder föö r att kömma tillraö tta med 
utslaöppen fraån könsumtiönen.  
 
Föö r att paåverka livsstil öch könsumtiönsmöö nster behöö ver staden göö ra det enkelt föö r 
medbörgarna att leva haå llbart öch dessutöm vara aktiva i utvecklingen av staden. Staden 
behöö ver i stöö rre utstraö ckning uppmuntra till samtal öch dialög öch att göö ra staden baö ttre 
tillsammans med dess medbörgare. Klimatsmarta stöckhölmare naömns i 



handlingsplanen öch prögrammet, men föö r att öö ka kunskapen öm pröblemen med 
dagens resurskraövande livsstil behöö ver mer göö ras aön de punktinsatser söm lyfts. Vi ser 
en stör öutnyttjad pötential i samarbeten med exempelvis medbörgardrivna initiativ. 
 
Det maå ste bli enklare föö r stöckhölmare att handla begagnat, aå terbrukat, reparerat öch 
haå llbart i staö llet föö r att handla nytt. I miljöö prögrammet naömns söm göda exempel 
stadens Pöp-Up AÅ terbruk, men de enstaka nedslagen i naågra stadsdelar per aå r aö r föö r faå  
föö r att faå  till en föö raöndring av invaånarnas könsumtiönsmöö nster. Daö rföö r beklagar vi att 
det gröö nblaå a styret röö stade ner vaå rt föö rslag öm att inraö tta en aå terbruksgalleria i 
Stöckhölm likt den söm finns i Eskilstuna.  
 
Vi beklagar öcksaå  att det gröö nblaå a styret röö stade ner vaå rt föö rslag öm en aå terbruksdepaå  
föö r byggmaterial, söm hade kunnat öö ka aå terbruket i en stad söm vaöxer öch daö rmed 
minska utslaöppen fraån byggsektörn. Det hade passat bra i ett miljöö prögram söm 
könstaterar att byggpröcessen öch byggmaterial staå r föö r enörma utslaöpp. I staö llet skjuts 
aå tgaö rderna paå  framtiden genöm att enbart ge i uppdrag att utveckla klimatberaökningar. 
 
Naö r det kömmer till utslaöpp fraån livsmedel har majöriteten ett mycket svagt föö rslag öm 
att ”öö kat utbud av vegetariska livsmedel”, vi hade istaö llet velat inföö ra vegönörm inöm 
den kömmunala verksamheten. 
 
Avslutningsvis vill vi haå lla med föö rvaltningen öm att ett lyckat föö raöndringsarbete kraöver 
resurser. Stadsdelsnaömnderna törde ses söm centrala föö r att lyckas med saåvaö l 
miljöö prögram söm klimathandlingsplanen, men de senaste aå rens nedskaö rningar paå  
stadsdelarna skapar saömre föö rutsaö ttningar att aå stadkömma de föö raöndringar vi vill se naö r 
alla verksamheter gaå r paå  knaöna. 
 


